
 
 

Geachte Commissieleden, 
 
Als medeoprichter en kunstenaarslid van De Vishal aan de Grote Markt spreek ik 
mijn zorg uit over de voorgenomen bezuinigingen, die de Vishal fundamenteel in 
haar bestaan bedreigen.  
 
De beeldende kunst in Haarlem floreert  
en dat komt door de kwaliteit en fijnmazigheid aan instellingen op dit vlak.  
 

- Uit de Cultuurmonitor, bij het Stadgesprek van 30 januari en uit de enquête 
onder de inwoners bleek hoe belangrijk de kunst en cultuur voor de stad 
gevonden wordt.  
Haarlem is er deels afhankelijk van.  
 

- De Vishal is na het Frans Halsmuseum/ De Hallen en het Teylers Museum de 
derde grote Beeldende Kunstspeler in het stadshart. 
 

- In 2013 ontvingen wij meer dan 52.000 (52.372) bezoekers. 
 

- Het is een groot goed dat iedereen in Haarlem, jong en oud en uit alle lagen 
van de bevolking de tentoonstellingen van de Vishal gratis kan bezoeken. 

 
Wat betekent een bezuiniging voor De Vishal? 
 

1) E 21.000  is 17% van onze begroting. Op papier lijkt het niets, maar weer 
gekort worden na een eerdere korting is voor De Vishal niet te doen.  
 
B&W spreken zelfs van het wegvallen van de BKV-gelden en dan hebben we 
het in totaal over 55 % van onze begroting.  
Een halvering van het budget betekent sluiting op termijn.  
 

2) In De Vishal zijn tegen de 100 vrijwilligers actief. Zij vervullen al meer dan 20 
jaar een belangrijke rol voor de gemeenschap van Haarlem.  
Afgezien van de sociale inzet en de gemeenschapszin die zij voor de stad 
overhebben moet de economische betekenis van hun inspanningen niet 
onderschat worden. Zij zijn van wezenlijk belang voor de Werkgelegenheid, 
het Onderwijs, Economie, de Horeca en het Toerisme. 
 

 
 
 
 
 
 
 



 
 
 

 
- A)  

De Vishal is een professionele organisatie die wordt bestuurd en gedreven 
door louter vrijwilligers. Dat zijn de liefhebbers én dat zijn de 150 Haarlemse 
kunstenaars die hier hun platform vinden. 
 

- B) 
Met minimale financiële middelen weet men een maximaal professioneel 
kwaliteitsrendement te halen. Met samenwerkingsverbanden op 
gemeentelijk, nationaal en internationaal niveau .  
 
Wij hebben een goed werkend educatief programma. 

 
………………………………………………………………………………………………………………………………… 
 
- Dit jaar vieren wij ons 20-jarige bestaan. Dat zijn twintig succesvolle jaren.  
- Zoiets moet je niet willen elimineren.  
 
Belangrijk!  
Wij roepen de raadsleden daarom op de kunst ruimhartig te faciliteren en gunstige 
randvoorwaarden te garanderen, want dat is van cruciaal belang voor ons 
voortbestaan.  
Dan kan De Vishal voor de stad voor lange tijd van betekenis zijn. 
 Wij doen verder het werk wel. 
 
Stoppen zou zonde zijn van een waardevolle investering van 20 jaar. 
Het zou zonde zijn van de kwaliteitsimpuls voor deze stad.  
Het zou vooral zonde zijn voor al die Haarlemmers die straks - ik moet er niet aan 
denken - op de Grote Markt plotseling in een groot zwart gat staren…. Hun Vishal?  
Ja, hun Vishal! 
 
Namens Kunstenaarsvereniging De Vishal  
Ronald Ruseler 
13 februari 2014 
 
 

 
 
Geachte Commissieleden, 
 
Als medeoprichter en kunstenaarslid van De Vishal aan de Grote Markt spreek mijn zorg uit over de 
voorgenomen bezuinigingen, die de Vishal fundamenteel in haar bestaan bedreigen. Hoewel de Vishal 
begrip toont voor de nijpende financiële situatie waarin de stad verkeert doen wij toch een oproep 
om zich over de voorgenomen plannen ernstig te bezinnen.  
 



De beeldende kunst in Haarlem floreert. Regelmatig zeggen mijn collega’s dat wij in Haarlem op alle 
fronten met kunst en cultuur goed en breed bezig zijn. Men doelt dan op de synergie tussen zowel de 
grote instellingen als de kleinere initiatieven. Dit is het resultaat van jarenlange inspanningen die 
gericht zijn op het verbinden aan andere kunstdisciplines en aan kunstenaars op nationaal en 
internationaal niveau.  
De Vishal maakt die verbinding mogelijk en dat heeft de Haarlemse kunst mede een gezicht gegeven. 
Ik beschouw die observatie als een groot compliment, omdat dit een bekroning is van de grote, 
meestal onbezoldigde, inspanningen die door de medewerkers van De Vishal worden verricht. 
 
Ik wil met een paar punten onderstrepen welke onomkeerbare ingreep de bezuiniging van slechts  
E 21,000  voor de bloeiende expositieruimte en kunstenaarsvereniging De Vishal  
( zeg Haarlem) zou betekenen. 
 
De Vishal als culturele instelling. Haar betekenis: 
 

- Uit de Cultuurmonitor, bij het Stadgesprek van 30 januari en uit de enquête onder de 
inwoners bleek hoe belangrijk de kunst en cultuur voor de stad gevonden wordt. De stad is 
er namelijk deels afhankelijk van. De aantrekkelijkheid van een stad neemt voor bezoekers 
en toeristen significant af als er op cultuur beknot gaat worden. Om verloedering en 
eenzijdigheid te voorkomen is grote diversiteit noodzakelijk.  
 

- De Vishal is na het Frans Halsmuseum/ De Hallen en het Teylers Museum de derde grote 
speler in het stadshart. De drempel is laag, want alle tentoonstellingen zijn gratis 
toegankelijk. In 2013 ontvingen wij 52.372 bezoekers. Dat is heel veel voor een non-
profitorganisatie. Het is een groot goed dat iedereen in Haarlem, jong en oud en uit alle 
lagen van de bevolking de tentoonstellingen van de Vishal gratis kan bezoeken. 

 
- Naast het regulier tentoonstellingsbeleid op de Grote Markt  ( 10 tentoonstellingen in de 

Grote Zaal & 11 tentoonstellingen in de Kleine Zaal) organiseert De Vishal 4 exposities in de 
kamer van de wethouder plus de exposities in Castellum Aquae te Bloemendaal bij de 
weldoeners Corrie en Harry Swaak.  De trotse, landelijk gelegen, buitenplaats van het ‘De 
Vishal op locatie’-programma. 
 

- Dit  betekent voor De Vishal dat er vele factoren zijn die haar relevantie bewijzen. De Vishal 
ligt aan de Grote Markt op een toplocatie en wordt daarom terecht door veel bezoekers 
aangedaan en bezocht.  
Dat zijn de kunstliefhebbers natuurlijk, maar ook toevallige passanten en marktbezoekers die 
even uitpuffen na een rondje boodschappen doen, dagjesmensen en niet te vergeten de 
toeristen. 

 
Wat betekent een bezuiniging voor De Vishal? 
 

3) E 21.000  is 17% van de begroting. Op papier lijkt het niets, maar weer gekort worden na een 
eerdere korting is voor De Vishal niet te doen.  
 
B&W spreken zelfs van het wegvallen van de BKV-gelden en dan hebben we het in totaal 
over 55 % van onze begroting. Een halvering van het budget betekent sluiting op termijn. 
 

4) In De Vishal zijn tegen de 100 vrijwilligers actief. Zij vervullen al meer dan 20 jaar een 
belangrijke rol voor de gemeenschap van Haarlem.  
 

5) Afgezien van de sociale inzet en de gemeenschapszin die de vrijwilligers voor de stad 
overhebben moet de economische betekenis van hun inspanningen niet onderschat worden. 
Zij zijn van wezenlijk belang voor de Werkgelegenheid, Economie, de Horeca, het Onderwijs 
en het Toerisme. 

 
6) Zoals hierboven geschetst vormt De Vishal met de andere aanverwante culturele instellingen 

onderdeel van één geheel. (zoals De Bavokerk waar wij een samenwerkingsverband mee 



hebben, maar ook de Philharmonie en ad hoc het Teylers Museum, het Dolhuys, de 
Toneelschuur en De Hallen)  

 
7) Hoewel er in de discussies regelmatig een schijntegenstelling wordt gecreëerd als zouden 

‘Zorg’, ‘Veiligheid’ en ‘Sport’ tegenover Cultuur staan i.p.v. ernaast, zetten de vrijwilligers zich 
niet in tegenover Zorg, Veiligheid en Sport…. Zij zijn er een wezenlijk onderdeel van, want zij 
zijn zich van hun maatschappelijke rol meer dan bewust. 

 
8) De Vishal wordt ook door marktpartijen gevolgd en gesteund; 12 Sponsoren ( Dat is voor een 

kleine vis wel zo’n beetje het maximum haalbare), weldoeners en Vrienden. Zij zien het 
belang van deze kunstinstelling in. 

 
Tot slot zou ik nogmaals willen wijzen op de kwaliteit van De Vishal als cultuurdrager; 
 

- De Vishal is een professionele organisatie die wordt bestuurd en gedreven door louter 
vrijwilligers. Dat zijn de liefhebbers en de 150 Haarlemse kunstenaars die hier hun platform 
vinden. 
 

- Met minimale financiële middelen weet men een maximaal professioneel 
kwaliteitsrendement te halen. Met samenwerkingsverbanden op gemeentelijk, nationaal en 
internationaal niveau. 

 
- Er is een mooi educatieprogramma ontwikkeld voor scholieren en jaarlijks bieden wij aan 

zo’n 24 eindexamenstudenten van de Rietveld de gelegenheid kennis te maken met De 
Vishal en Haarlem.  
 

- Kennis en kunde worden gedeeld met professionals uit de sector (binnens- en buitenshuis). 
 

- Het beleid is gericht op een zo groot mogelijk draagvlak zonder het professionele karakter 
èn…zeer belangrijk, de kwaliteit van het aanbod niet uit het oog te verliezen. De jaarlijkse 
programmering is hiervan het bewijs. 

 
Dit jaar vieren wij in De Vishal het glorieuze 20-jarige bestaan. Twintig succesvolle jaren.  
Een succesformule, die landelijk, lof oogst en in andere steden ten voorbeeld wordt gesteld 
(recentelijk nog in Purmerend). 
 
Wij roepen de raadsleden daarom de kunst ruimhartig te faciliteren en gunstige randvoorwaarden te 
garanderen, want dat is van cruciaal belang. Dan kan De Vishal voor de stad voor lange tijd van 
betekenis zijn. Wij doen verder het werk wel. 
 
Stoppen zou zonde zijn van een waardevolle investering van 20 jaar. 
Het zou zonde zijn van de kwaliteitsimpuls voor de stad.  
Het zou vooral zonde zijn voor de Haarlemmers die straks - ik moet er niet aan denken - op de Grote 
Markt plotseling in een groot zwart gat staren…. Hun Vishal?  
Ja, hun Vishal! 
 
Namens Kunstenaarsvereniging De Vishal  
Ronald Ruseler 
13 februari 2014 

 


